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LEDER

Kære DFM netværk kollega,

Jeg håber du havde en fantastisk sommer! Nu hvor du 

har FM Update i hånden, har du sikkert allerede været 

tilbage på arbejde en rum tid og feriens gode oplevel-

ser ses i bakspejlet.

Jeg synes at magasinet endnu engang minder os om, 

hvor bredt FM egentlig spreder sig fagligt. Op igen-

nem årene, har FM disciplinen stille og roligt favnet 

flere og flere af de mange aspekter, der tilsammen 

udgør vort fagområde. Det stiller krav til uddannelse, 

organisering, ledelse, strategi og måske ikke mindst: 

at få omverdenen til at se rationalet i denne udvikling.

DFM netværk har forsøgt både at understøtte denne 

udvikling, og at fremme den. For os giver det rigtig 

god mening, at samle kompetencerne i det at drive og 

håndtere sin ejendomsportefølje. Vi ved, at når noget 

koster faktor 1 at anlægge, koster det typisk faktor 6 

at drive – og ca. faktor 200 hvis man inddrager perso-

naleomkostninger også. 

Vi har altid vidst, at der var forbundne kar mellem an-

læg og drift, og har gennem årene forsøgt, at facili-

tere en bedre sammenhæng og en faglig udvikling i 

branchen, der håndterer det ”nye FM”, hvor anlæg og 

drift er en vigtig del.

Ikke bare i Danmark, men i store dele af Europa, har 

denne trend sat sig fast. Mange FM´ere kalder det 

REFM (Real Estate Facilities Management) og jeg har 

selv igennem årene dels være fortaler for denne orga-

nisationsform og dels arbejdet i både danske og glo-

bale organisation indenfor REFM.

Min erfaring har indtil nu været, at der er endog store 

synergier i, at bringe kompetencer sammen i én orga-

nisation, der kan håndtere alle aspekter i det at bygge, 

håndtere, drive og udvikle sin ejendomsportefølje – at 

kunne levere bæredygtige totalløsninger til sine kun-

der. Jeg synes det er en stor cadeau til FM branchen i 

sin helhed, at den har udviklet sig til at favne bredt, 

og jeg synes det er vigtigt, at vi giver plads til at lade 

denne udvikling fortsætte – at vi også i DFM netværk 

gør os klart, at det er vigtigt at tage hånd om denne 

udfordring og fortsat udvikle i FM i retning af REFM 

tanken.

Vi har selv i DFM netværk slået på tromme for at blive 

hørt, set, brugt og respekteret i hele en ejendomspor-

teføljes udvikling. Det positive er at omverdenen nu 

også ser synergien og fordelene heri og ønsker denne 

leverance fra os. 

FM er blevet stærkt og synligt som et effektivt strate-

gisk ledelsesværktøj.

Med venlig hilsen

Mogens Kornbo, bestyrelsesformand, DFM netværk

MOGENS KORNBO,

bestyrelsesformand  

DFM netværk

BORUPVANG 3 · 2750 BALLERUP · T +45 3138 0198 · DFM@DFM-NET.DK · WWW.DFM-NET.DK

FM GÅR BREDT

Forside: Aller huset  

på Kalvebod Brygge  

i København. 

Arkitekter: PLH Arkitekter

Foto: Jan Lykke (grafisk 

bearbejdet til lejligheden)



3

INDHOLD 4
6
8

14
16
22
26
28
29
30

PER ANKER JENSEN

HÅNDBOG I 
FACILITIES 
MANAGEMENT
FM Håndbogen er den første sammenhængende og 
dækkende gennemgang af FM i Danmark. Håndbogen er 
udformet, så den både kan bruges som lærebog og som 
opslagsbog, og der lægges vægt på de aspekter af FM, som 
har særlig betydning i Danmark og de nordiske lande.
 
Køb bogen i vores webshop på dfm-net.dk

Per Anker Jensen

Per A
nker Jensen

Håndbog i 
Facilities ManageMent3. udvidede udgave
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Der kan være meget at spare både økonomisk og miljø-
mæssigt på vedligehold, forsyning, renhold, fælles drift 
og faste ejendomsudgifter samt serviceopgaver. Få sat 
tingene i system og optimer brugen af dine økonomiske 
midler til drift og service af bygninger. 

www.orbicon.dk

Gør dyre bygninger billigere      - i drift og service

Forenede   Service

Få et tilbud på
   facility service       tilpasset din virksomhed

Danmarks bedste service udføres af 8.000 ildsjæle

39 69 50 50www.forenede.dk

Håndbog i Facilities Management3. udgave, 2011

Hermed foreligger en nyrevideret og udvidet udgave af den eneste håndbog i Facilities Management på dansk. 

Håndbogen som udkom første gang i 2001 giver i denne udgave en opdateret sammenhængende og dækkende 

beskrivelse af Facilities Management (FM). Udvidelsen af bogen omfatter i særlig grad de strategiske aspekter af 

FM. Udover disse indholdsmæssige fornyelser fremstår bogen nu i et helt nyt grafisk layout i farvetryk.
Håndbogen er udformet, så den både kan bruges som lærebog og som opslagsbog, og der lægges vægt på de 

aspekter af FM, som har særlig betydning i Danmark og de nordiske lande.” Håndbog i Facilities Management – 1. og 2. udgave – har vært en del av pensum i Masterprogrammet ”Eiendomsutvik-

ling og forvaltning/FM” ved NTNU – Norges teknisk-naturvitenskapelige universitet – fra programmet startet i 2005 

og er også benyttet ved bachelorprogrammer på norske faghøyskoler. Denne nye 3. utgave er fortsatt den eneste 

faglitteratur på et nordisk språk som behandler FM i sin fulle bredde og med aktuelle beskrivelser og eksempler som 

er vel tilpasset nordisk praksis i de viktigste disipliner. Boken vil uten tvil fortsatt bli mye benyttet som faglitteratur og 

kildematerial i Norge.”
Olav Egil Sæbøe, rådgiver, Pro-FM Consulting og ekstern underviser på NTNU    Håndbogen henvender sig både til studerende og praktikere inden for FM, og den sigter mod at styrke fagom-

rådet og markedet i Danmark og vore sprogbeslægtede nabolande. Håndbogen foreligger tillige oversat til en 

engelsk udgave med titlen: ”Facilities Management for Student and Practitioners” udgivet af Center for Facilities 

Management – Realdania Forskning (CFM) i 2008. Bogen benyttes som lærebog både i dansk og engelsk udgave, 

bl.a. på DTU.

” As a textbook for Facilities-related courses, or even for practitioners, it is comprehensive and well laid-out… What I 

found especially appealing was the fact that the book’s chapters actually represents … the various disciplines FM bor-

rows its concepts from.”
Fra anmeldelse af den engelske udgave i Facilities, Vol 27, No. 1/2 2009Håndbogen giver i denne udgave • en aktuel status over udviklingen af FM i Danmark • fastslår terminologien på grundlag af de nye europæiske standarder 

• giver et indblik i den internationale udvikling på området
• præsenterer relevante teorier, metoder og værktøjer •  dækker alle væsentlige discipliner inden for FM som organisation, økonomistyring, strategisk ledelse og plan-

lægning, bygherre- og driftsherrefunktioner, FM og byggeri, space management, ejendomsdrift, services, IKT, 

miljø og arbejdsmiljø 
• hovedvægt på forhold af betydning på strategisk og taktisk niveau Forfatteren Per Anker Jensen er professor på Danmarks Tekniske Universitet (DTU) og har været blandt de tonean-

givende i udviklingen af Facilities Management i Danmark siden starten af DFM i 2001. Bogen er baseret på forfat-

terens mange års erfaring fra praksis, aktiv deltagelse i udviklingen af FM i Danmark og internationalt samt siden 

2005 hans arbejde med forskning og undervisning på DTU. I 2007 og 2008 var Per Anker Jensen bestyrelsesmed-

lem i EuroFM og leder af EuroFM’s Research Network Group. Fra 2008 har han været leder af Center for Facilities 

Management – Realdania Forskning (CFM) på DTU, og i 2009 blev han udnævnt som professor i FM. 
Første udgave af håndbogen blev udgivet i forbindelse med 10-års jubilæet for Dansk Facilities Management – net-

værk (DFM) i marts 2001. Denne udgave udgives primo 2011 samtidig med at DFM kan fejre sit 20 års jubilæum.
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Komplet standardløsning  Modulært og skalerbart system  Brugervenlighed i centrum  Fleksibelt   Best prac�ces 
 Ledelsesrapportering   Omfa�ende dækningsområder: 

 - Facili�es Management  - Ejendomsadministra�on  - Dri� og vedligehold 
 - Service Management  - Energiforvaltning 
 

IT-løsning �l understø�else af FMmed fokus på effek�vitet og integra�on

Sekretariat: SpacePro · Dampfærgevej 8 · DK-2100 København Ø · T +45 6126 9046 · dfm@dfm-net.dk · www.dfm-net.dk

Viden om Facilities Management

SPØRG HVORFOR
FIND IND TIL ORGANISATIONENS DNA
” NU KLÆDER VI OS ENDDA PÆNERE” – 25 ÅR MED NYE MÅDER AT ARBEJDE PÅ
WHAT’S IN IT FOR WE 
SKOLENS RUM 
” HELLERE PÅ FORKANT, IKK’?” 
ENGAGEREDE MEDARBEJDERE SKABER PROFITABLE PARTNERSKABER 
BIG DATA ER FANTASTISK, MEN ...
NYT FRA REDAKTIONEN
:DFM INDSIGT
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Hvorfor ikke bare skære 20 procent af FM-budgettet? 

Kan du svare din chef på, hvorfor det er en dårlig idé?

Hvis ikke, så er det på høje tide, at du spørger dig selv, 

hvorfor din afdeling egentligt eksisterer og beskæfti-

ger sig med FM. ”Hvorfor?” er det sværeste og vigtig-

ste spørgsmål, mens det er langt nemmere at svare 

på, hvad man arbejder med, og hvordan man gør det. 

Det understregede direktør Allan J. Christensen, Niras, 

i sit oplæg på DFM netværks årskonference.

”Alle kan svare på, hvad de laver og hvordan, de gør 

det. Men vi bliver bedre i stand til at hjælpe vores 

kunder, hvis vi kan svare på hvorfor, vi laver det, vi 

gør,” sagde Allan J. Christensen. Ikea, Novo Nordisk, 

Walmart og ikke mindst Apple er eksempler på virk-

somheder, der har et klart svar på, hvorfor de er her, 

påpegede Niras-direktøren. 

Apple siger ikke blot, at de laver fremragende compu-

tere, som er smukt designede og nemme at anvende. 

De siger i stedet, at de udfordrer status quo i alt, hvad 

de gør. De tror på anderledes tænkning. Og den bed-

ste måde at udfordre status quo på er ved at lave pro-

dukter, som smukt designede, nemme at anvende og 

brugervenlige.

”Det virker, for vi har lyst til at være en del af det at 

tænke anderledes. Det er grundlaget for Apples suc-

ces,” sagde Allan J. Christensen.

HVORFOR NIRAS?
Han har selv i sit arbejde i Niras oplevet, hvor svært 

det er at starte med ”hvorfor” i stedet for med ”hvad” 

og ”hvordan”. Niras er ikke voldsomt anderledes end 

andre rådgivende ingeniørfirmaer. Niras sælger råd-

givning til virksomheder, der har komplekse tekniske 

udfordringer, og det bruger certificerede projektle-

delsesmetoder og state-of-the-art beregningsmeto-

der lige som de øvrige ingeniørfirmaer.

”Men hvad hvis vi i stedet starter med hvorfor?” 

spurgte direktøren og præsenterede Niras på denne 

måde i punktform:

•	 Vi	løser	de	problemer,	ingen	andre	kan

•	 	Hver	dag	går	vi	på	arbejde	 for	at	 løse	komplekse	

tekniske udfordringer. 

•	 	Vi	er	gode	til	at	lytte	og	lære	og	vi	leverer	løsninger	

på tværs af fagligheder

•	 	Vi	anvender	som	alle	andre	certificerede	projektle-

delsesmetoder og state-of-the-art beregningsme-

toder i vores rådgivning

•	 Har	du	lyst	til,	at	vi	løser	dit	problem?	

ÅRSKONFERENCEN 2016

WORKPLACE SPØRG HVORFOR
Det er nemt at svare på, hvad vi laver og hvordan, vi gør det – men hvorfor? Det 
er det vigtigste spørgsmål, når man over for direktionen skal argumentere for 
projekter eller forsvare budgetter.

Indlægsholder ved konfe-

rencen: Allan J. Christensen, 

direktør, NIRAS

Af JAN AAGAARD,

journalist

INNOVATION MIND MAP
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  Komplet standardløsning 
 Modulært og skalerbart system 
 Brugervenlighed i centrum 
 Fleksibelt  
 Best prac�ces 
 Ledelsesrapportering  
 Omfa�ende dækningsområder: 

 - Facili�es Management 

 - Ejendomsadministra�on 

 - Dri� og vedligehold 

 - Service Management 

 - Energiforvaltning 

 

IT-løsning �l understø�else af FM
med fokus på effek�vitet og integra�on

•  Planon er i brug hos nogle af Danmarks og Verdens største virksomheder. I alt over  

1300 kunder som har lagt særlig vægt på en komplet løsning med

 · Ejendomsdatabase og -administration

 · Registrering af ordrer, rekvisitioner og fejl samt håndtering af arbejdsopgaver

 · Indbygget integration til CAD tegninger

 · Forvaltning af tekniske anlæg, installationer og udstyr

 · Centrale registre med adresser, personale, håndværkere, leverandører og kunder

 · Arealforvaltning med visuelt overblik over arealer, bygninger, lokaler og arbejdspladser

 · Forebyggende vedligehold af bygninger og udstyr med langsigtet planlægning

 · Management af serviceaftaler med eksterne leverandører og interne kunder (SLA)

 · Management af omfattende driftsbudgetter

 · Asset og Key management

 · Kantine administration

 · Rapportering med nøgletal og dashboard

 · Energiforvaltning

 · Rengøring og meget mere

• Friktionsløs integration til eksisterende systemer (SAP, Oracle, HR m.m.)

• Modulær, skalerbar og en standardløsning som er Web og Windowsbaseret

•  Realisering fra A til Z. mcg fm understøtter kunden med hurtig og effektiv  

implementering af løsningen

MCG Real Estate Integrated Workplace Management Løsning
 Avanceret, enkelt og smart

DK-2840 Holte, Hanne Nielsens Vej 10, Tel 45414077 
fax 45425270, email: info@mcg-fm.dk
web: www.mcg-fm.dk

Your Productivity Partner

”Det fungerer simpelthen bedre. Prøv selv at arbejde 

med det næste gang, I skal forsvare et projekt eller en 

beslutning over for direktionen eller forklare det til 

medarbejderne,” sagde Allan J. Christensen. 

DEN SVÆRE INNNOVATION
Anden del af Niras-direktørens præsentation handlede 

om innovation. Det vil sige ideer, som er skaber værdier.

”Innovation er ikke det samme som kreativitet. In-

novation skal også give omsætning og resultater på 

bundlinjen. Det gælder om at skabe noget nyt, der 

giver konkurrencefordele ved at opfylde et behov hos 

kunderne, som konkurrenterne endnu ikke kan op-

fylde,” sagde Allan J. Christensen. 

Det er dog ikke så let at arbejde med innovation, og det 

ender ofte med omkostningstunge fejlinvesteringer, 

viser en international undersøgelse fra PA Consulting. 

Allan J. Christensen har de seneste år været ansvarlig 

for Niras’ innovationsfond, hvor man tager en risici og 

investerer i ideer, hvor udfaldet er meget usikkert. 

”Med fonden forsøger vi at lave radikal innovation – alt-

så der, hvor man virkelig tager et kvantespring. Det sker 

ikke så ofte, og i løbet af fem-seks år er der kun kom-

met fire innovationsprojekter ud af fonden. Men de er 

til gengæld rigtigt gode,” sagde Allan J. Christensen.
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ÅRSKONFERENCEN 2016

SERVICEDESIGN

Organisationer er komplekse størrelser og hver ene-

ste organisation er unik. Organisationer arbejder på 

forskellige måder, i forskellige sammenhænge og på 

forskellige tidspunkter. De har forskellige DNAer.

Derfor kan man ikke kopiere modellen fra den ene or-

ganisation til den anden, når man skal designe fremti-

dens arbejdspladser, processer og FM-services. 

”Der er mange forskellige DNAer – også mellem de 

forskellige afdelinger, teams og centre. Det skal man 

være meget opmærksom på,” sagde Eelco Voogd i sin 

præsentation på DFM netværks årskonference 2016.

Her fortalte den hollandske ekspert i servicedesign 

om sit arbejde gennem 15 år med at hjælpe store or-

ganisationer med at omdesigne arbejdspladser, pro-

cesser og services. 

GRAFISKE VÆRKTØJER
Eelco Voogd viste blandt andet, hvordan han bru-

ger data og grafiske værktøjer til at få overblik over 

store organisationer med masser af forskellige med-

arbejdere, afdelinger, faciliteter, arbejdskulturer og 

arbejdsmønstre.

”Hvordan skal man få overblik over en organisation 

med eksempelvis 1.000 medarbejdere, som alle ar-

bejder forskelligt og gerne vil finde deres egen sær-

lige model, hvor organisationen fungerer optimalt,” 

spurgte Eelco Voogd.

”Det lyder som en stor mundfuld, men det er det fak-

tisk ikke. Det er muligt at vise en hel organisation og 

kompleksiteten i den i nogle få grafiske billeder base-

ret på data,” sagde han.

Eelco Voogd er direktør for konsulentfirmaet WPA, 

og han viste en række eksempler på de analytiske 

værktøjer og grafiske præsentationer, som han WPA 

har udviklet og bruger i sit arbejde med at omdesigne 

store arbejdspladser og organisationer. 

Det er blandt andet analyser af, i hvor høj grad medar-

bejderne bruger forskellige faciliteter i deres arbejde – 

fra delte kontorer og teamlokaler til private kontorer, 

små mødelokaler og brainstormlokaler. 

NETVÆRK OG REDSKABER
En anden slide viste, hvordan medarbejderne indgår i 

forskellige netværk. 

”Vi skaber et overblik over alle kontaktfladerne i or-

ganisationen. Nogle arbejder fysisk sammen, mens 

andre kun arbejder sammen virtuelt. Alt det kan vi vi-

sualisere i en grafisk fremstilling,” sagde Eelco Voogd.

Andre grafikker viste, hvordan medarbejderne bruger 

forskellige arbejdsredskaber – telefon, pc, scanner, 

printer, whiteboard – til at løse forskellige opgaver som 

administration, analysearbejde, planlægning, test, kor-

respondance og møder.  Og i hvilke faciliteter, de har 

brug for hvilke arbejdsredskaber til at løse opgaverne.

”Ved hjælp af analyser og visuelle værktøjer kan man 

virkelig gå dybt ind i organisationen, og det er nød-

vendigt, når man ikke bare skal kopiere modellen fra 

en anden organisation. Husk at alle organisationer har 

et unikt DNA,” understregede Eelco Voogd.

FIND IND TIL  
ORGANISATIONENS DNA
Når man arbejder med at forandre arbejdspladser og services, er man nødt til at 
kigge dybt i organisationen. Alle organisationer er unikke og man kan ikke bare ko-
piere modellen fra den ene til den anden, siger den hollandske ekspert Eelco Voogd. 

Indlægsholder ved konfe-

rencen: Eelco Voodg, CEO 

of WPA

Af JAN AAGAARD,

journalist

SELECTED INBOUND COLLABORATIONS
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Erhvervskapslerne  
kan nu genanvendes

Nu kommer vores mest avancerede kaffemaskine i en mindre udgave 

Den nye AGUILA 220 er en lille og kompakt kaffeekspert med stor kapacitet. Ved et tryk på en  
knap fremstiller AGUILA 220 12 perfekte kaffeopskrifter; lige fra sort Grand Cru kaffe til iskaffe.  

Den daglige rengøring er minimal, hvilket tilsikrer besparelser og et minimalt ressourceforbrug. 

Undersøgelser viser, at en kaffeløsning fra Nespresso Business Solutions påvirker bundlinjen  
positivt gennem forbedret medarbejder produktivitet og loyalitet.  

For yderligere oplysninger: Ring 80 30 03 03 eller besøg www.nespresso.com/pro

OPLEV HELE AGUILA FAMILIEN
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Indretning af arbejdspladser – workplace design – er 

langt fra blot et spørgsmål om at vælge nye møbler 

og fordele pladsen mellem afdelinger og medarbej-

derne. Workplace design er et vigtigt og virkningsfuldt 

redskab, som stadig flere virksomheder anvender til 

at øge produktivitet, videndeling og trivslen blandt 

medarbejdere, mindske stress og styrke en bestemt 

virksomhedskultur. På DFM netværks årskonference 

handlede PLH Arkitekters indlæg ’25 år med nye må-

der at arbejde på’ om, hvordan indretning af arbejds-

pladser siden slut 80’erne har skiftet fra udelukkende 

at fokusere på øget arealeffektivitet til i dag også at 

handle om bæredygtighed, læringsmiljøer og medar-

bejdernes individuelle behov. I samme periode er faci-

lity manageren rykket ind i en strategisk position, hvor 

indretning, drift og service spiller en væsentlig rolle for 

at virksomhederne kan nå strategiske målsætninger. 

WORKPLACE DESIGN UNDERSTØTTER 
SUNDHED, SAMARBEJDE OG VIDENDELING 
Udsagnet ”Nu klæder vi os endda pænere” stam-

mer fra en survey PLH lavede blandt medarbejderne 

i en stor virksomhed før og efter de flyttede ind i et 

nyt hovedkontor tegnet og indrettet af PLH. Det lidt 

overraskende udsagn viser, at fysiske omgivelser som 

arbejdspladsens indretning påvirker os så dybt, at det 

ÅRSKONFERENCEN 2016

WORKPLACE
DESIGN

” NU KLÆDER VI OS 
ENDDA PÆNERE” 

25 ÅR MED NYE MÅDER AT ARBEJDE PÅ. 
FRA EFFEKTIVITET OG PRODUKTIVITET TIL TRIVSEL, 
VIDENDELING OG INTEGRERET VIRKSOMHEDSKULTUR

Af indlægsholder ved konfe-

rencen STEEN ENRICO  

ANDERSEN, direktør,  

arkitekt MAA, Intl. Assoc. 

AIA, PLH Arkitekter 

Den globale logistikvirk-

somhed DSV indviede nyt 

hovedkontor i 2015. Huset 

er logisk og lettilgængeligt 

opbygget for at understøtte 

de korte beslutningsveje og 

samarbejdet på kryds og 

tværs.

Foto: Mads Frederik
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ligefrem kan få os til at gøre mere ud af vores udse-

ende. Workplace design kan ændre og understøtte 

en bestemt kultur. Andre udsagn fra undersøgelsen 

som “Tonen imellem os er blevet pænere”, “Det er 

meget motiverende at være i så lyst og luftigt et kon-

tor”, ”Vi arbejder sammen på en bedre måde”, ”At-

mosfæren er mindre stressende – det er svært ikke at 

smile, det er lidt fedt!” viser, hvor stor magt arbejds-

pladsens indretning har, og hvordan en god og gen-

nemtænkt arbejdspladsindretning ikke blot fremmer 

humør, sundhed og trivsel – men også understøtter 

nye samarbejdsformer og skabe bedre relationer og 

arbejdskultur. 

FRA PRODUKTIVITET TIL NYE 
ARBEJDSMØNSTRE OG INTEGRERET 
VIRKSOMHEDSKULTUR
Når PLH i dag designer workplace, er det primære 

formål langt bredere end for 25 år siden. I start 

1990’erne var fokus på, hvordan vi som arkitekter 

kunne hjælpe virksomhederne til at øge produkti-

viteten ved at udnytte pladsen bedre og skabe flere 

fleksible arbejdspladser. Nu er vores målsætninger 

udvidet væsentligt, da vi arbejder efter den tredob-

belte bundlinje, hvor vi ikke udelukkende skal sikre 

økonomisk rentabilitet og optimal space manage-

ment (profit) – men nu også styrer efter parametre-

Figuren viser den tre-

dimensionelle tilgang til 

at designe en bæredygtig 

arbejdsplads (Triple Bottom 

Line)

SUSTAINABLE WORKPLACE

PLH har bl.a. stået for 

indretningskonceptet hos 

Maersk Drilling og Maersk 

Supply Service. Arbejds-

pladsdesign og indretning 

er forankret i alle Maersk’s 

aktiviteter, opmuntrer til 

netværksarbejde og synlig-

gør personalets kompe-

tencer.

Foto: Tomas Bertelsen



10

ne ’miljø’ (planet) og ’menneskelig trivsel’(people). I 

tæt samarbejde med diverse globale kunder har PLH 

de seneste par år udviklet workplace designs, der vil 

meget mere end for 25 år siden – i dag skal en god 

arbejdspladsindretning bl.a. understøtte frugtbare 

arbejdsmønstre, løfte samarbejdet i organisationen 

og integrere virksomhedskulturen og brand identi-

tet i det fysiske miljø.

1980’ERNE – PROFIT OG 
PLADSOPTIMERING 
Den økonomiske krise i 80’ernes og det følgende fo-

kus på optimering og effektivitet kom også til udtryk i 

indretningen af arbejdspladser. Besparelser og plads-

optimering var centrale emner – et kendt eksempel er 

da IBM i 1989 indrettede sit Tokyo-kontor med 5.000 

arbejdspladser til trods for at de havde 8.000 medar-

bejdere tilknyttet. En undersøgelse havde vist at max 

70% af medarbejderne til stede på kontoret, og fleksi-

ble,  delte arbejdspladser var nu en realitet. 

1990’ERNE – MAKING THE MOST OF THE 
PEOPLE 
Op gennem 1990’erne kom individuel trivsel i hø-

jere grad i centrum i indretningen af arbejdspladser – 

medarbejderne var virksomhedens vigtigste resurse, 

og nu skulle der være balance mellem økonomi og 

gode arbejdspladsforhold, hvor medarbejderne kun-

På Tuborg Havnevej 18 de-

signede PLH Arkitekter som 

de første i Danmark et kon-

torhus, hvor det centrale 

atrium blev etableret som 

et læringsmiljø og indrettet 

til 20 forskellige arbejdsre-

laterede aktiviteter – herun-

der mindlab, projektområde 

og relax-område. 

Foto: Torben Eskerod

Aller huset er bl.a. desig-

net med et stort centralt 

atrium, der er velegnet til 

events, udstillinger og ar-

rangementer. 

Foto: Lars Kaae
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ne trives. British Airways blev foregangsvirksomhed, 

da CEO Robert Ayling fik designet en hel kontor-lands-

by, der skulle understøtte en ny forretningskultur. 

Teknologien gav de ansatte mulighed for fx at afholde 

møder på cafeer og restauranter inhouse eller flytte 

rundt i ’landsbyen’ med arbejdet på den bærbare og 

mobilen. I Danmark var PLH de første til at designe et 

kontorhus, hvor medarbejderne kunne tage arbejdet 

med sig ned i det funktionsopdelte atrium. De fysiske 

rammer skulle nu understøtte forretningen, og atri-

ummet blev udformet, så det skabte større integra-

tion mellem virksomhedens forretningsområder. Ved 

at dele det centrale rum op i 20 forskellige aktivitets-

zoner og forsyne huset med ny trådløs teknologi, blev 

atriet bygningens omdrejningspunkt og et lærings-

miljø, hvor viden mødes, deles og forgrenes ud blandt 

de forskellige medarbejdere. 

 

00’ERNE – MAKING THE MOST OF THE 
BRAND 
I 00’erne blev branding et vigtigt element i workplace 

design, hvor arbejdspladsindretning nu skulle udtryk-

ke, understøtte og forankre virksomhedens værdier 

og identitet. Hos PLH Arkitekter er integrationen af 

brandet i virksomhedskulturen og omsætningen af 

virksomhedens kerneværdier, forretningsmål og cor-

porate identity til arkitektonisk udtryk og konkrete 

arbejdspladsindretning med de rette funktioner, far-

veholdninger og stil-udtryk en helt central del af pro-

cessen med at udvikle workplace design. 

Et eksempel på PLH’s arbejde fra 00’erne er Aller 

Medias kontorhus på Kalvebod Brygge i Køben-

havn. Både bygningsarkitektur og workplace design 

skabte et helt nyt brand udtryk for Aller – bl.a. invi-

teres læsere på besøg og huset bruges til aktivite-

ter, udstillinger, koncerter og modeopvisninger, der 

kan bygge tættere relationer til Aller-koncernens 

målgrupper. 

Virksomheden Libratone er et nyere eksempel på, 

hvordan et virksomheds-brand oversættes til work-

place design. Libratone udvikler high-end højtta-

lere og lydudstyr i skandinavisk stil, henvendt til den 

hippe, urbane forbruger. Da farver og materialer er 

en integreret del af produktoplevelsen og Libratones 

brand, er farver i samme toner og stoflighed også 

anvendt i kontordesignet til at skabe inspirerende og 

friske rumlige oplevelser og definere forskellige funk-

tioner og arbejdssituationer.

10’ERNE – DEN BÆREDYGTIGE 
ARBEJDSPLADS
I 2010’erne var bæredygtighed for alvor blevet main-

stream – også i indretningen af arbejdspladser med 

fokus på bæredygtige materialer, lavenergiløsninger 

og hvordan arkitektur og indretning kan fremme og 

understøtte en bæredygtig adfærd. 

PLH har leveret integreret bygnings- og workplace 

design til Alfa Laval Aalborg. Huset og indretningen 

understøtter Alfa Lavals miljøbevidste profil, og der 

har især været fokus på at bygningen skal udgøre en 

sund og stimulerende ramme for medarbejdere og 

med høje indeklimakrav bidrage til et godt arbejds-

miljø. Selve byggeriet er udført i ansvarlige mate-

rialer, og der er indarbejdet flere energireducerende 

tiltag som solceller, automatisk solafskærmning og 

led-belysning. Derudover har der været fokus på en 

høj anvendelsesgrad af nye driftsstyringssystemer, og 

det sunde og behagelige indeklima er bl.a. sikret med 

masser af dagslys og lydabsorberende materialer. 

Alfa Lavals nye bæredygtige 

bygning i Aalborg er det 

første DGNB-certificerede 

byggeri i kategorien guld 

i Nordjylland. Kontoret 

åbnede i 2015. 

Foto: Studio 03  

Svenn Hjartarson
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I DAG – DEN SUNDE ARBEJDSPLADS
Når vi i dag designer arbejdspladser, fokuserer vi på at 

skabe nogle rammer, der understøtter et arbejdsmiljø 

som både er fysisk og psykisk sundt, og som frem-

mer sunde handlingsmønstre hos brugerne. Mange 

virksomheder opmuntrer også medarbejderne til en 

sund livsstil og gode vaner ved at servere sund mad 

i kantinen, tilbyde fitness-faciliteter og fælles idræts-

aktiviteter. For at skabe et sundt miljø er det vigtigt, 

at det fysiske miljø skaber fysisk velvære med beha-

gelige omgivelser, sundt materialevalg, ordentlig ven-

tilation, køling, gode dagslysforhold osv. Faktorer og 

driftsforhold hvor facility managerens arbejde er helt 

centralt. Samtidig er det mindst lige så vigtigt, at ind-

retningen bygger på en forståelse af menneskers kul-

turelle adfærd og aktiviteter, så arbejdspladsen kan 

tilpasses medarbejdernes individuelle behov og psy-

kiske sundhed. I workplace designet kan det fx gøres 

ved at skabe forskellige ’zoner’, og på den måde give 

medarbejderne et valg og muligheden for at flytte 

rundt mellem områder indrettet til forskellige formål. 

Typisk vil vi indrette en arbejdsplads med sociale om-

råder som cafeer, stillezoner og mere rolige steder, 

hvor man kan trække sig tilbage, koncentrere sig og 

trække stikket ud. Med tydelige zoner og forskelligt 

indrettede områder kan medarbejderne selv vælge, 

hvor de vil opholde sig og finde de rammer, som un-

derstøtter den aktivitet eller det behov, de har lige nu. 

Funktionsopdeling, mø-

belvalg og farveholdning 

signalerer og understøtter 

de forskellige zoner hos 

Libratone. Medarbejderne 

kan vælge at bevæge sig 

rundt mellem områder, der 

understøtter de behov de 

har lige nu.

Foto: Tomas Bertelsen

På Amerika Plads ved Nord-

havnen er et nyt domicil 

for Maersk under opførsel. 

PLH har leveret integreret 

bygnings- og workplace 

design, der skal samle 

medarbejdere fra forskellige 

forretningsenheder i lyse og 

behagelige omgivelser. 

Rendering PLH Arkitekter
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DEN STRESS-FRIE ARBEJDSPLADS
Stress er blevet en den helt store folkesygdom. Tekno-

logi giver os mulighed for at være på, tage opkald, ar-

bejde hjemmefra, svare mails mm., og vores arbejde 

følger os derfor hele tiden. Arbejde er ikke længere 

noget, der kun foregår fra 9-17 på kontoret, nu er kon-

toret i stedet bare et enkelt koordinat i et helt netværk 

af lokationer, hvor vi arbejder. Vi er hele tiden tilgæn-

gelige – i toget, i lufthavnen, hjemme, i ferien – og 

det gør os udsatte. Vi er efterhånden alle blevet klar 

over, at det er medarbejderne, som sørger for at virk-

somheden vokser, løbende tilpasser sig udviklingen 

og skaber innovation. Medarbejderne er vores aller-

vigtigste resurse, og indretningen af arbejdspladser 

skal derfor fremme individuel trivsel – bl.a. ved at give 

medarbejderne mulighed for at koble af i mere ”hjem-

lige” zoner og områder, hvor man kan socialisere, hvor 

det er ok at tage stikket ud, koble af, komme væk fra 

arbejdet og tage en kaffe og en snak med kollegerne. 

FACILITY MANAGERS I STRATEGISK 
POSITION
Som facility managers og workplace designere har 

vi været gennem en spændende udvikling. For 25 år 

siden var vi meget optagede af, hvordan teknologien 

gav os nye muligheder for at pladsoptimere og skabe 

mere fleksible arbejdspladser. Vores hovedfokus var 

på at hjælpe virksomhederne til øget effektivitet, 

mere profit ved at optimere og udnyttelse den tilgæn-

gelige plads bedre. I dag er teknologien hele tiden til 

stede, vi tager arbejdsmobilen med hjem og bliver 

forstyrret af mails og beskeder om natten og i ferier-

ne. Derfor handler vores arbejde nu primært om at 

værne om medarbejderne med et behageligt, sundt 

og afstressende arbejdsklima, der skaber velvære og 

giver medarbejderne muligheden for at bevæge sig 

rundt i omgivelser, der er tilpasset deres behov. Samti-

dig er facilities management rykket ind på direktions-

gangen i en position, hvor indretning, drift og service 

spiller en væsentlig rolle for at virksomhederne kan nå 

strategiske målsætninger. Vores opfordring til facility 

managers er derfor at lytte til hele organisationen – 

ikke kun CFO’en. Det er ikke længere kun økonomiske 

interesser, der driver facility management – vi skal i 

stedet tænke på tværs af hele organisationen og ar-

bejde bredt med discipliner som HR, kommunikation, 

teknologi, forretningsudvikling osv. Det vigtigste er, 

at det menneskelige perspektiv er i fokus. 

OM STEEN ENRICO ANDERSEN 
Steen Enrico Andersen er partner og direktør hos PLH og har udviklet tegnestuens tilgang til integreret 

workplace- og bygningsdesign. I dag beskæftiger Steen sig primært med at udvikle større domiciler og 

skabe integreret bygnings- og workplace design. I 1980’erne var Steen en af branchens pionerer inden 

for workplace design, og som en af de første i Danmark stod han i spidsen for strategisk workplace 

design, hvor arbejdspladser og læringsmiljøer skulle skabe større videndeling mellem virksomhedernes 

forretningsområder. 

  

OM PLH ARKITEKTER
PLH Arkitekter er en tegnestue med ca. 95 medarbejdere – herunder 9 partnere.  PLH arbejder med et 

bredt spektrum af opgaver fra arkitektur, byplan og workplace design til bygherrerådgivning og indu-

strielt design. Siden 1980’erne PLH indrettet arbejdspladser for en lang række danske og internationale 

virksomheder som Maersk, Nordea, Google, Coca Cola, Oticon, DR Byen, Alfa Laval, DSV, Aller Media, 

Danske Bank, TDC og mange flere. Arbejdet spænder fra integreret workplace- og bygningsdesign, hvor 

bygningen designes ”indefra og ud” til opgaver omfattende strategisk briefing, proces planlægning, 

space management, interiør design og valg og indkøb af møbler. PLH er en mangefacetteret tegnestue, 

der ofte er involveret i større, komplekse og multidisciplinære projekter, som udvikler sig over lange tids-

horisonter og er forbundet med stor fortrolighed, formelle retningslinjer og myndighedskrav. 

MORGENSEMINAR 22. SEPTEMBER

SÅDAN GENTÆNKES OG  
DIGITALISERES FM ORGANISATIONEN 
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Et traditionelt kunde-leverandør forhold er som en 

gang tovtrækning, hvor deltagerne i hver sin ende for-

søger at vinde. Og selv om der i dag er meget fokus 

på strategiske partnerskaber, så ender det alligevel 

ofte med, at parterne sidder på hver sin side af bordet 

med forskellige målsætninger. Så når kunden vinder, 

taber leverandøren, og når leverandøren vinder, taber 

kunden. 

Men der findes en anden model. En model, hvor beg-

ge parter vinder. Det fortalte den amerikanske forfat-

ter, underviser og forretningskonsulent Kate Vitasek 

på DFM netværks årskonference 2016.

Kate Vitasek er opfinderen af den såkaldte Vested for-

retningsmodel, hvor man i stedet for at tage udgangs-

punkt i ’hvad får JEG ud af det?’ fokuserer på ’hvad får 

VI ud af det?’ Med modellen og dens metodologi kan 

man skabe et tæt samarbejde, som giver ægte win-

win-relationer, hvor begge parter er gensidigt forplig-

tet til hinandens succes.

”Vested er en metode og et tankegang, der bygger på 

et valg om at dele et strategisk fokus. Det er et samar-

bejde, hvor alle er enige om de samme kvantificerbare 

målsætninger, og hvor alle parter vinder,” sagde Kate 

Vitasek.

Vested-modellen bygger på fem overordnede regler, 

som danner udgangspunkt for 10 elementer, som 

en outsourcingkontrakt skal indeholde. Kate Vitasek 

præsenterede og forklarede de 10 Vested elementer i 

sit oplæg på årskonferencen.

ELEMENT 1: BUSINESS MODEL

Første skridt på ”rejsen” er at blive enige om det po-

tentielle resultat og hvilke mål, man hver især har. I 

Vested er der fokus på resultater i stedet for transak-

tioner. Det tilskynder leverandøren til innovation og 

sikrer, at den valgte forretningsmodel belønner posi-

tive resultater. 

”I de succesfulde relationer deler man en vision om 

fremtiden. Leverandøren er som en sherpa, når man 

skal bestige Mt. Everest. I stedet for at spørge om, 

hvad de tager pr. skridt, stoler vi på, at deres eksper-

tise vil få os til at nå toppen,” sagde Kate Vitasek.

ELEMENT 2: SHARED VISION & STATEMENT OF 

INTENT

En fælles vision guider os på rejsen og danner grund-

laget for, at parterne kan formulere et Statement of 

Intent. Det består af syv elementer – fælles vision og 

formål, kommunikation, perspektiv, tillid og fortrolig-

hed, fleksibilitet, fokus og feedback. 

”Hvordan skal man samarbejde med sin sherpa. Det 

er en udfordring at formulere det, for man skal arbej-

de sammen i en dynamisk virkelighed.”

ELEMENT 3: STATEMENT OF OBJECTIVES/

WORKLOAD ALLOCATION

Fokuser på ’Hvad’ i stedet for ’Hvordan’ og skab sam-

men et Statement of Objectives. Der skal ikke være 

nogen opgaver beskrevet i det. Dokumentet beskriver 

i stedet resultater. Det bliver et meget fleksibelt værk-

tøj, hvor leverandøren kan bidrage med innovation. 

”Vi er nødt til at måle på resultater. Hvis vi måler på 

aktiviteter, så får vi aktiviteter i stedet for resultater.”

ELEMENT 4: PERFORMANCE METRICS FOR 

DESIRED OUTCOMES

Arbejd sammen om at definere og kvantificere de øn-

skede resultater. Definér sammen, hvordan samarbej-

dets succes præcist skal måles. 

”Vi er nødt til at se på prismodeller i stedet for bare 

prisen i sig selv. I Vested skaber man værdi sammen 

og deler fortjenesten. Man er ikke mod hinanden, 

men med hinanden. Hvorfor skal leverandøren yde 

mere, hvis de ikke får noget ud af det?”

ELEMENT 5: PERFORMANCE MANAGEMENT

Mål præstationerne for at afgøre, om de ønskede re-

sultater bliver nået. 

”Overvågning fungerer ikke. Vi skal styre forretnin-

gen, ikke leverandøren.”

ELEMENT 6: PRICING MODEL 

Paradigmeskiftet i en Vested model er, at leverandø-

rens fortjeneste er direkte knyttet til, at man når de 

ønskede resultater, som parterne er blevet enige om. I 

modellen er der indbygget en belønning til leverandø-

ÅRSKONFERENCEN 2016

INNOVATION
WHAT’S IN IT FOR WE

Kate Vitasek står bag den såkaldte Vested-model for strategisk samarbejde mel-
lem leverandør og kunde. I Vested deler parterne et strategisk fokus og er gensi-
digt forpligtet til hinandens succes.

Indlægsholder ved konfe-

rencen: Kate Vitasek, forfat-

ter, underviser og arkitekt

Af JAN AAGAARD,

journalist
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ren for at investere i processer, service eller tilhørende 

produkter, der giver bedre resultater end det, der er 

aftalt.

I en traditionel prismodel vil hver part forsøge at mini-

mere sin risiko. I Vested vil parterne sammen forsøge 

at minimere deres risiko. Når den er rigtigt skruet 

sammen vil prismodellen give resultater ud over må-

lene for begge parter. 

ELEMENT 7: RELATIONSHIP MANAGEMENT 

FRAMEWORK

De styringsmæssige rammer skal gøre parterne i 

stand til at styre præstationerne og opnå forbedrede 

resultater gennem aftalens samlede levetid. 

ELEMENT 8: TRANSFORMATION MANAGEMENT

For at lykkes skal kontrakten omfatte styringsredska-

ber til forandringsprocesser, så organisationen er i 

stand til at fungere i et dynamisk forretningsmiljø.

ELEMENT 9: EXIT MANAGEMENT PLAN

Der skal være en plan, hvis forudsætningerne ændrer 

sig. Det kan være en skabelon for, hvordan man hånd-

terer en uforudselig fremtid. Målet er, at parterne for-

bliver ”hele”, hvis de er nødt til at gå fra hinanden.

ELEMENT 10: SPECIAL CONCERNS AND EXTERNAL 

REGULATIONS

De styringsmæssige rammer er ikke one-size-fits-all. 

Det gælder især i mere tekniske eller komplekse rela-

tioner. Vær opmærksom på alle de ting, der er unikke 

for jeres Vested aftale for at få den til at fungere bedre.

Kate Vitasek afsluttede med opsummere fordelene 

ved Vested-modellen. 

1.  Bedre konkurrence: Man får ikke kun en leverandø-

rer, men løsninger.

2.  Fokus på ønskede resultater, ikke på aktiviteter. 

Større sandsynlighed for at nå målene. Mere inno-

vation og lavere omkostninger.

3.  Øget værdi og forbedret ydeevne. Fælles om be-

slutningere og styring.

”Du skal tænke stort og tænke sammen med din 

’sherpa’. Du og leverandøren er sammen om opga-

ven, og I kan både vinde sammen og tabe sammen,” 

fastslog Kate Vitasek.

www.vestedway.com
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SPACE

Skolens rum modarbejder skolereformen, og her tæn-

kes ikke kun på lange gange, små klasselokaler og gamle 

stole og borde. At skolens rum er forældede er nok ikke 

den store nyhed for de fleste af os, da vi enten har eller 

har haft vores daglige gang i folkeskolen. De fleste skoler 

er fyldt med lange gange og klasseværelserne er fyldt til 

randen med borde og stole og ser ud som de har gjort 

i flere årtier. Så det er indlysende, at skolens rum ikke 

umiddelbart passer på en skolereform med bevægelse, 

forskellige holdstørrelser og varierende læringsformer. 

Derfor er mange skoleledere, lærere, pædagoger og 

forældre også optagede af, at der i folkeskolen skabes 

rum der er mere velegnede til at understøtte nutidens 

og fremtidens læringsgrundlag. Og for at skabe større 

fleksibilitet og bedre rammer for læring har man på flere 

skoler taget initiativer til at lave bedre udemiljøer, nye 

faglokaler, gruppemiljøer og diverse ombygninger for at 

skabe en større fleksibilitet og bedre rammer for læring.

Denne artikel er skrevet på baggrund af 30 dages ob-

servationer på 3 skoler i Silkeborg, interviews med alle 

ledere og pædagogiske ledere, besøg på alle skole i 

kommunen, workshops med lærere, pædagoger og 

børn. Formålet for Silkeborg Kommune har igennem 

denne afdækning været at opbygge en strategi for 

skolens rum. 

Projektet sluttede med en workshop med børnene 

(fra 3. 6. Og 8. Årgang), hvor de byggede fremtidens 

skole i LEGO og også lavede et rumspil med deres 

drøm om en skole. 

I artiklen er først nogle eksempler fra læringsmiljøer 

og dernæst er nogle eksempler fra de organisatoriske 

miljøer. Eksemplerne viser, hvordan nogle rum i sko-

len er oversete, mens andre har stor betydning. Og 

endelig er nogle rums betydning enten overvurderet 

eller undervurderet. 

MØDET MED SKOLEN – ET OVERSET RUM
På vores besøg rundt på alle skolerne i kommunen var 

det svært at finde den rigtige indgang og når det lyk-

kedes var det første man mødte f.eks. fodtøj, overtøj, 

og en lang række sedler. Der var tit var en overflod 

af information, men manglende skiltning, så det var 

svært at finde rundt på skolen. Umiddelbart var der 

ikke nogle skoler, der benyttede sig af mødet med for-

ældre, børn og gæster til at vise, hvad man var i gang 

med på skolen af projekter eller temaer. 

På mange offentlige og private virksomheder er der 

i de her år stort fokus på, hvad det er for et billede, 

man giver, når gæster og medarbejdere træder ind 

på virksomheden. At man kan udnytte rummet til at 

vise produkter og projekter og på den måde give kun-

der og medarbejdere en indføring i virksomhedens 

aktiviteter. 

I skolerummet er der en overset mulighed her for at 

vise identitet og aktiviteter til gavn for lærere, foræl-

dre og børn.

HVAD SAGDE BØRNENE OM SKOLEN  
I DAG?
Børnenes historier er udelukkende stykket sammen 

af de ord og sætninger, som børnene brugte på work-

shoppen til at beskrive skolen i dag og deres drømme 

om fremtidens skole. 

SKOLENS 
RUM

Af EVA BJERRUM,  

Distinguished Organisa-

tion Analyst, Alexandra 

Instituttet
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VI SIDDER OG SIDDER
Der er kedelige ens klasseværelser, og stolene er hår-

de, når man sidder der i 5 timer. Man er vant til bare 

at sidde inde i klassen. Når man sidder inde i klassen 

og skal tage noter eller høre på, at læreren taler, hvis 

man så sidder på en normal skolestol, så kan det godt 

være lidt anstrengende at sidde hele tiden. Så det er 

bare dejligt nogen gange, at man ikke skal sidde på de 

der hårde stole, for nogen gange så sidder man bare 

på sin stol og skal høre efter i to timer og så gider man 

heller ikke noget i frikvarteret, så det er måske bedre, 

at man laver lidt i løbet af timerne.

KLASSELOKALERS STØRRELSE HAR  
STOR BETYDNING
Børnene siger, at de sidder meget på deres stole. Det 

er også det vi så. På de enkelte skoler var rammerne 

og mulighederne selvfølgelig forskellige men udform-

ningen af klasselokalerne var meget ens og mange 

klasselokaler var ret små. Flere ledere var inde på: 

”Den største udfordring her er, at alle klasselokaler er 

bygget til katederpædagogik, så det her med værk-

stedstankegang og læringsstile er noget presset, for 

de er jo helt med på, at de skal væk fra katederet, men 

de fysiske rammer er en udfordring.”

Der var enighed blandt ledere og pædagogiske ledere 

om, at når klasserum er større åbner det for forskellige 

undervisningsformer og fremmer forskellige hold-

størrelser og tværgående samarbejde. Så små klas-

selokaler blev set som en udfordring. En udfordring vi 

også observerede var der i forhold til at variere aktivi-

teter og indtænke bevægelse.

De fleste ledere ønskede derfor større klasserum, 

”rum i rum”, fleksibilitet og variation for at kunne 

understøtte forskellige holdstørrelser og læringsfor-

mer og flere pegede også på at der manglede rum til 

gruppearbejde.

GRUPPEMILJØER ER FÅ
På mange skoler var der ikke plads til gruppemiljøer, 

så der havde man lavet forskellige nødløsninger på 

gange. På nyere skoler var gruppemiljøerne tænkt ind.

I vores observationer var der ikke forskel på det der 

foregik i de gamle og de nye gruppemiljøer. Det der 

viste sig at være den vigtigste årsag til om gruppear-

bejdet fungerede efter hensigten eller ej var ikke de 

fysiske miljøer i sig selv – det handlede mere om hvor 

læreren var. 

MØDET MED SKOLEN – ET OVERSET RUM



18

GRUPPEMILJØER ER FÅ

Det giver sig selv at det er bedre med gode gruppe-

faciliteter i stedet for at sidde på kolde gange, men 

nogle gange er det forførende at tro rum gør forskel-

len – når det måske handler om andre ting. Gruppear-

bejde afhænger af rumlige muligheder, men rumlige 

muligheder gør det ikke i sig selv

Der hvor gruppearbejdet var arbejde var når grup-

pearbejdet foregik i klasserummet med læreren tæt 

på. Der hvor gruppearbejdet fungerede udenfor 

klasserummet var, hvor der var få børn, der kunne 

holde fokus, og hvor læreren var tæt på. Hvor der 

ikke var for mange forskellige aktiviteter i nærheden 

og der hvor eleverne ikke havde IPads og telefoner 

med.

 

Holdninger til læringsmiljøerne spejler holdninger til 

undervisning. 

Og der er meget der kan gøres i forbindelse med at 

skabe bedre læringsmiljøer, og det er også i gang i 

rigtig mange kommuner – at lave mere tidssvarende 

skoler, hvor nutidens og fremtidens undervisningsfor-

mer får bedre rammer. Det er bare vigtigt at tænke 

over at nye rum ikke gør det alene – det afhænger af 

holdninger og praksis.

GRUPPEARBEJDE, NÅR ELEVERNE ER ALENE

Børnene laver projekt om narkotika. De sidder for-

skellige steder i fællesrummet. To grupper har sat 

sig  i den anden ende af rummet ved de runde borde, 

og en gruppe på fem drenge sidder og ligger inde i 

’hulen’.

”Har I hørt den her?” siger en af drengene og sætter 

gang i en musikvideo på YouTube. ”ja, den er nice”, 

siger en anden. Hiphop-musik strømmer ud fra højt-

talerne på computeren. En af de andre drenge sidder 

med en iPad og spiller.

Ovre ved computerne er den ene gruppe gået til-

bage til klassen. To fra den anden gruppe sidder og 

hænger på stolene, mens en tredie søger på nettet ...

GRUPPEARBEJDE MED TO LÆRERE I NÆRHEDEN

To klasser er i gang med gruppearbejde. Børnene 

sidder spredt, men inden for et overskueligt område 

– både i fællesrummet og i klasserum.

To lærere er til stede. De bevæger sig rundt mellem 

eleverne. Der er en rolig summen.

”Hvordan går det her?” spørger en af lærerne en 

gruppe.

En anden gruppe bliver samtidig lidt højrøstet, så 

læreren henvender sig til dem: ”Hvis I ikke kan finde 

ud det, må I ind og sidde i klassen.”

Gruppen falder hurtigt ned igen og vender tilbage til 

arbejdet.
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lerummet, er blevet til mere sporadiske møder. Der er 

ikke det samme indblik på tværs i hinandens hverdag 

og faglige problemstillinger og i forbindelse med de 

nye forberedelsesrum har tilgængelighed og utilgæn-

gelighed på skolen fået et helt nyt ansigt.

Holdninger til rum spejler holdninger til arbejde. For 

hvordan opfattes forberedelse? Må man tale sammen 

i de rum eller handler det udelukkende om personlig 

effektivitet?

ET PAR LEDERUDTALELSER
”Arbejdspladser til alle lærere og pædagoger. De har alle 

computer og iPad. Og så er de jo benhårde med, hvor 

meget man må tale inde i de lokaler. Det kan man se, 

når vi kommer og skal snakke med nogen derinde, for 

så overholder vi ikke de regler, og det kan de ikke have 

med at gøre, for ellers får de ikke noget fra hånden. Så 

det er arbejdslokaler, og det er de rigtig glade for”.

Det er i udgangspunktet et ”stillerum” og er det læn-

gerevarende snak, så går man ud på gangen eller ind i 

et teamrum. Mange har høretelefoner derovre, som de 

lige kan tage på for også selv at begrænse det. Tit over-

hører de bare, hvis man kommer og giver en besked. 

Hvis man bliver ved med at snakke, så kan man godt lige 

få blikket ”ik’ os’”, og så trækker vi ind, og det er helt i 

orden, de prøver på at opbygge sådan en arbejdsro.

Det, at der nu på skolerne er kommet forberedelses-

rum, betyder både, at andre rum står tomme nu, men 

også at der er sket et stort skred i forhold til ledernes 

og lærernes samarbejde og fællesskab.

Folkeskolens fællesskab går fløjten – Skolens organi-

satoriske miljøer er oversete

I vores interviews var der stort fokus på læringsmiljø-

erne og deres betydning for undervisningen. Det inte-

ressante er, at der ikke er fokus på de organisatoriske 

rum i skolen som personalerum, forberedelsesrum, 

lederkontorer, teamrum mm. Den betydning de rum 

har er fuldstændig overset: Som ramme for professio-

nelt samarbejde mellem ledere, lærere og pædagoger 

i forhold til at skabe fælles retning i organisationen.

Skolen bliver fragmenteret i en tid, hvor der er ekstra 

meget brug for at organisationen hænger sammen. 

Ledelsen er placeret i ledelseskontorer enten alene 

eller sammen, medarbejderne er placerede i forbere-

delsesrum eller teamrum. Her spiser de også frokost 

og tilbringer deres pauser. Og en del pædagoger er 

placerede i SFO rum, selvom de indgår i et lærerteam.

Så centrum og periferi har skiftet plads i de organi-

satoriske miljøer. Hvor man tidligere mødtes i perso-

nalerummet til frokost og i de fleste pauser tilbringes 

tiden nu i forberedelsesrum og teamrum.

Og det viser en lille smule om, hvor stor betydning 

rum kan have. Det at der på alle skoler er blevet bygget 

forberedelsesrum i forbindelse med en højere grad af 

tilstedeværelse og forberedelse på skolerne er gået ud 

over fællesskabet og vidensdelingen på skolerne:

Mødet mellem ledere og medarbejdere, og medar-

bejderne imellem som tidligere fandt sted i persona-

FRAGMENTEREDE ORGANISATORISKE MILJØER
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Forberedelsesrummet var udelukkende tænkt som 

stillerum på en tredjedel af skolerne og det giver en 

helt ny dimension i forhold til kampen mellem ”ar-

bejdsroen”, den individuelle forberedelse og utilgæn-

geligheden på den ene side og ad hoc-møder, samar-

bejde og tilgængelighed på den anden side. På tværs 

af interviews gentages den samme problemstilling

igen og igen. Indførelse af forberedelses- og teamrum 

har medført, at:

•	personalerummet	er	tomt

•	fællesskabet	’går	fløjten’

•	lederne	mister	viden	og	indflydelse

•	medarbejderne	mister	viden	og	fællesskab	på	tværs

 

I forbindelse med alle de omvæltninger, den nye 

skolereform har medført, er det særdeles vigtigt, at 

ledelsen sætter retning og er tæt på udvikling af den 

pædagogiske praksis. Det kræver, at ledelse, lærere 

og pædagoger færdes i de samme ”rum” og bindes 

sammen af fælles mål og ambitioner.

De organisatoriske rum kan være med til at skabe en 

forudsætning for det samarbejde – men det er der 

ikke fokus på. Lige nu er der en fare for, at man bare 

nedlægger centrale personalerum. De er store, de står 

ubenyttede hen – hvorfor ikke bruge dem til noget 

andet? Sådan kunne man let ende ud fra en rationel 

bygningsmæssig vurdering …

På offentlige og private virksomheder er der i de her år 

stort fokus på, hvordan de fysiske rammer kan under-

støtte forskellige arbejdsprocesser og forskellige mø-

deformer. At rummene både kan være et værktøj til 

at fremme service overfor borgere og kunder og også 

kan understøtte mødet mellem forskellige faggrup-

per, uformelle møder, fordybelse og samarbejde. I sko-

lens rum er der derimod ikke fokus på medarbejdernes 

rum som et strategisk ledelses redskab. Og hvad be-

tyder det så? Med skolereformtogets frembrusen har 

man haft så travlt med at bygge forberedelseslokaler, 

at personalestuen som den centrale vidensbanegård 

på mange skoler er efterladt gabende tom. 

Mange kommuner er sikkert i gang med et tilsvarende 

arbejde og til de kommuner vil jeg foreslå, at det ikke 

kun er læringsmiljøerne der kommer i fokus for så ud-

nytter man kun halvdelen af det potentiale der skal 

til for at skabe fremtidens skole. Eller sagt med andre 

ord: Hvis man skal komme den fragmentering til livs 

kræver det, at de organisatoriske rammer tillægges 

en ligeså stor betydning for gennemførelse af skole-

reformen som læringsmiljøerne. 

Alle resultaterne kan læses i rapporten ”Vi drømmer 

om en skole med færre stole” – en strategi for skolens 

rum i Silkeborg Kommune.

Scan QR-korden for at se rapporten.

Forberedelses-  
og teamrum

Tomme
personalerum

Fællesskabet
‘går fløjten’

Ledere mister
viden og indflydelse

Medarbejdere mister
viden og fællesskab på tværs

Forberedelses-  
og teamrum

Tomme
personalerum

Fællesskabet
‘går fløjten’

Ledere mister
viden og indflydelse

Medarbejdere mister
viden og fællesskab på tværs
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Attraktive rammer  
for dine medarbejdere
 
Coor Service Management er Nordens førende leverandør  
af integrerede serviceløsninger til private og offentlige virksomheder.  
Ved hjælp af innovative og intelligente løsninger forbedrer og forenkler  
vi servicebrugernes hverdag – vi kalder det Service med IQ.

Læs mere om os på www.coor.dk



22

Der hviler et endnu uforløst potentiale for bæredygtig-

hed i store dele af vores eksisterende byggeri. Derfor 

lancerer vi i Green Building Council Denmark en ny 

DGNB-bæredygtighedscertificering for netop eksiste-

rende byggeri. Den bygger videre på DGNB’s princip-

per, hvor nøglen er en kobling mellem hensynet til bæ-

redygtighed i det store samfundsmæssige perspektiv 

og så hensynet til de vilkår og behov, der er grundlæg-

gende for ejere, udviklere og brugere af byggeriet. 

Vi spurgte Morten Juul Andersen, projektchef hos 

Drost Fonden, hvilken betydning DGNB havde, da 

de skulle renovere en ejendom i deres portefølje. For 

ham var det både et spørgsmål om at tage ansvaret 

for bæredygtighed på sig, men samtidig at blive ud-

styret med et redskab til at sikre sig en byggeproces, 

hvor man hele tiden er på forkant og sidste ende sikre, 

at det var en god investering.

TRÅDENE SAMLET I EN KOMPLEKS PROCES
Det er ikke en let opgave at få eksisterende byggeri til 

at leve op til nutidens krav og samtidig sikre, at det 

bliver gjort på en bæredygtig måde. Processen er ofte 

kompleks og meget skal koordineres i et krydsfelt af 

fagligheder, fysiske bindinger og økonomiske hensyn. 

Det skaber behov for et fælles sprog og en indsigt i 

løsningernes sammenhænge og følgevirkninger – 

med andre ord et behov for at samle trådene, så kvali-

teten bliver sikret i stedet for udfordret.

Det behov fik Morten Juul Andersen og hans kollega 

til at åbne øjnene for DGNB, da de skulle renovere en 

ejendom i Ryesgade i København. Renoveringen var 

så omfattende (mere end 25 % af bygningen), at de 

kunne gøre brug af den allerede eksisterende DGNB-

certificeringsordning for etageejendomme og række 

huse, som også bruges til nyt byggeri. 

PÅ FORKANT MED KVALITETEN
DGNB ansporer ifølge Morten Juul Andersen alle par-

ter til at tage stilling til problemer tidligere i proces-

sen, så de ikke vokser sig store og forsinker byggeriet:

”Og det er der, jeg kan se værdien, for det er jo me-

get meget sjovere at få tingene ændret enten i pro-

jektfasen eller i byggeopstartsfasen, hvor vi sidder og 

screener med entreprenøren end det er at sidde ude i 

skuret kl. X og byggeriet skal i øvrigt afleveres om to 

måneder, og nu er der dukket noget op, som gør, at vi 

ikke nå det. Hellere på forkant, ikk’?”

Det handler om at øge forudsigeligheden og gen-

nemsigtigheden, som med Mortens ord samtidig 

skaber højere grad af budgetsikkerhed og kvalitets-

sikkerhed. Og så handler det om, at vi ikke forfalder 

til en alt for snæver tolkning af bæredygtighed, der 

hverken gør den store forskel eller nødvendigvis bi-

drager til den merværdi, han som investor og byg-

herre går efter. 

ET FÆLLES SPROG
Fra sin egen hverdag ved Morten Juul Andersen, at 

investorer ofte har et bedre indblik i ejendommens 

udlejnings- og driftspotentiale end den tekniske råd-

giver – og det er vigtig viden, der ikke må gå tabt. 

For dem blev DGNB dermed ikke bare en måde at 

huske at få alle parametre med, men også en måde 

at kommunikere investors viden videre til ingeniører 

og arkitekter:

”DGNB gør ting noget nemmere fordi vi – i mangel af 

bedre ord – har en manual at køre efter. Det at ”ma-

nualisere” en proces er altid godt i forhold til at sikre 

kvaliteten. Altid! I samme sekund man ikke har en 

”manualiseret” proces har man en udfordring med sin 

kvalitetssikring.”

BÆREDYGTIGHED

” HELLERE PÅ  
FORKANT, IKK’?” 
DGNB-BÆREDYGTIGHEDSCERTIFICERING FOR EKSISTERENDE BYGGERI 

Af ANNE KATRINE  

HARDERS, ph.d., projekt-

leder hos Green Building 

Council Denmark

Artikel med Morten  

Andersen, Drost Fonden, 

Arup & Hvidt
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Ryesgade 25, København N, 

som opnåede en DGNB-

sølvmedalje i forbindelse 

med en renovering. 

DGNB-ordningen giver overblik over processen fra 

start til slut, og sikrer, at de ressourcer, der bruges på 

renoveringen, bliver brugt bedst muligt og efter hen-

sigten. Det skaber et fælles sprog. Og det er en fordel 

for de investorer, som ifølge Morten Juul Andersen i 

højere grad end tidligere deltager i udviklingsprojekter 

fra start til slut i stedet for at købe færdige projekter. 

Men det er også en fordel for de investorer og afta-

gere, der ikke er del af processen, fordi certificeringen 

skaber en gennemsigtighed og kvalitetssikring.

BÆREDYGTIGHED HANDLER IKKE KUN OM 
ENERGIBESPARELSE
”De fleste, der tænker bæredygtighed i dag, tænker 

energibesparelse. Og det er ikke noget som vægter 

særligt højt hos nogen, for vores bygningsreglement 

er så stramt på energi i forvejen. Og det andet man 

ofte lægger vægt på, er om byggematerialerne er far-

lige, og der har vi også i Danmark nogle meget dyg-

tige ordninger, så vores minimumsstandarder på de 

to punkter er er i forvejen meget høj.”

Derfor er det vigtigt for Morten Juul Andersen at 

understrege, at bæredygtighed i hans optik ikke 

kun handler om energibesparelse og miljørigtige 

materialer.

”Bæredygtighed rummer fx også levetid, adgangsfor-

hold, arkitektonisk kvalitet og hensyn til bevarings-

værdier. Vi skal have aftagerne til at forstå, hvad der 

menes med bæredygtighed og ellers ligger fokusom-

rådet forkert, fordi man ikke tror, det rummer de eks-

tra parametre, som har enorm værdi.”

DGNB er skabt med udgangspunkt i både at være på 

forkant med bygningsreglementet, men bygger også 

på en række andre parametre som levetidsomkost-

ninger og område- og indeklimakvaliteter. Derudover 

peger Morten Andersen på, at energibesparelse ikke 

kun et spørgsmål om at energirenovere:

”Energirenovering er selvfølgelig fint, men vi tænker 

måske i virkeligheden energirenovering forkert. Her 

og nu kan det være bedre at rive en murstensejen-

dom ned og bygge en helt ny højisoleret ejendom. 

Men murstensejendommen har været der i 100 år og 

kunne holde 100 år til, og hvis man tager energifor-

bruget for produktionen af alt det her beton og stål 

til den nye ejendom med i energiberegningen, og at 

DET HANDLER OM MENNESKER, MILJØ OG BUNDLINJE
Green Building Council Denmark er en non-profit organisation, hvis formål er at fremme bæredygtighed i 

byggebranchen ved at arbejde mod et fælles dansk certificeringssystem (DGNB) til måling af bæredygtig-

hed for såvel bygninger som byområder. 

Fondsmidler fra bl.a. Realdania har muliggjort tilpasning af DGNB kriterierne til danske forhold. Green 

Building Council Denmark har i dag 261 medlemmer.

Læs mere på www.dk-gbc.dk
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det formentlig kun holder den halve tid, så er det ikke 

spor energirigtigt.”

KOMPLEKSITETEN BETALER SIG I 
UDFØRELSEN
At en DGNB-certificering er kompleks er én af de be-

kymringer, vi ofte møder i Green Building Council 

Denmark. Og det var bestemt også en udfordring, 

der har optaget plads på et allerede trængt skrivebord 

hos Morten Juul Andersen:

”I starten gav det en del skærmydsler, fordi det mange 

gange giver rådgiverne mere arbejde. Det viser sig, at 

der er flere ting at tage stilling til og man finder noget 

af alt det, man måske ikke har projekteret. Det er pri-

mært der, jeg møder modstanden, for man støder jo 

på ting, som ikke er lavet ordentligt, og så er man nødt 

til at tænke sig om en ekstra gang.”

Det er et spørgsmål om at analysere ejendommen på 

forhånd for problemer og muligheder. Men det giver 

også mere arbejde på kortere sigt, og det finder nogle 

rådgivere dyrt og besværligt. Derfor vil Morten Juul 

Andersen i fremtiden screene rådgiverne på samme 

måde, som han gør med entreprenørerne og også 

have det med i rådgiveraftalen, at der arbejdes inden 

for DGNB-ordningen. Så er det op til rådgiverne selv, 

om de vil skrive under på kontrakten eller ej. Men det 

er ifølge Morten Juul Andersen ikke noget problem:

”Der er rådgivere, som har meget lyst, selvfølgelig for 

at tjene penge, men i høj grad også fordi, de rigtig ger-

ne vil det. Jeg tror det handler om, heldigvis, at der fin-

des både bygherrer, rådgivere og entreprenører, der 

står op om morgenen for ikke bare at gøre det godt, 

men måske også at gøre det bedre end i går.”

PRISEN FOR BÆREDYGTIGHED
Der er omkostninger forbundet med at renovere bæ-

redygtigt, og det kan der også være for at gennem-

føre DGNB-bæredygtighedscertificering. Præcis hvor 

store omkostninger, der er forbundet med en certifi-

cering afhænger af byggeriets størrelse og omfang, 

men for Drost Fondens renovering af ejendommen i 

Ryesgade lød investeringen på omtrent 500.000 kr. 

RYESGADE-CERTIFICERINGEN
Ryesgade 25 (København) har opnået en DGNB-sølvmedalje i præ-certificeringen i kategorien ’Etage-

ejendomme og rækkehuse’ (som er muligt, når renoveringen er omfattende og mere 25 % nybyggeri). 

Bygningen er på fem opgange og fem etager samt nye tagetager til beboelse. Drost Fonden er bygherre 

og Arup & Hvidt har stået for projektudvikling og bygherrerådgivning. Tekniske rådgivere er Rönby.dk, 

Krydsrum Arkitekter, Ekolab samt Falkon Rådgivende Ingeniører.

DGNB FOR EKSISTERENDE KONTORER
DGNB for eksisterende kontorer lanceres i 2016 efter en pilotfase. Den nye bæredygtighedscertificering 

kan bruges som redskab til at screene kontorbyggeriet for renoveringspotentiale og som evaluering af 

byggeriets bæredygtighed efter renovering. Her er der ligesom for de øvrige DGNB-ordninger mulighed 

for at opnå en medalje. Den nye ordning er væsentlig mindre i omfang end ordningen for nybyggeri. 

Illustrationen viser de 

parametre, der var fokus på 

at forbedre i Ryesgade. Her 

var nøgleordene: Levetid, 

økonomi, miljøpåvirkning, 

kvalitetssikring, drift, 

udemiljø og indeklima og 

-miljø.
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Så argumenterne skal være skarptslebne, når de fire 

bogstaver kommer i spil. 

Morten Juul Andersen anbefaler, at man i første om-

gang bruger DGNB til større projekter, så de penge, 

der må afsættes ikke fylder for meget i projektøkono-

mien. Men han påpeger samtidig at pengene jo skal 

op af lommen for at blive til noget – og det at renovere 

bæredygtigt handler om at skabe mere værdi og ikke 

kun i byggeprocessen, men også i brugen og driften:

”I min verden er det en investering, der åbenlyst kan 

betale sig. Der hvor man får pengene hjem fra dag 1 

er i den tvungne forøgede indsats på kvalitetssikring 

i projektet. Det kan ikke give andet end et bedre byg-

geri. Og der kan man meget meget hurtigt tabe, i den 

her størrelse projekt, langt forbi en halv million i pro-

jekt- eller udførelsesfejl. Så der er den godt givet ud.”

I Drost Fondens ejendom på Ryesgade 25 stiger hus-

lejen efter renoveringen til det dobbelte. Alligevel har 

2/3 af ejendommes nuværende beboere allerede nu 

meddelt, at de ønsker at flytte tilbage til ejendommen 

efter byggeriet er færdigt. For Morten Juul Andersen 

er det et signal om, at det produkt der leveres efter 

renoveringen, har fået en værdiforøgelse, som svarer 

til den højere leje.

OM AT VÆRE FIRST-MOVER
En DGNB-certificering er også en benchmark, hvor 

det afhængigt af byggeriets standard giver en me-

dalje – platin, guld eller sølv. 

”Som first-mover har medaljen en enorm signalværdi, 

og det vil blive opdaget. Virkelig. Senere hen vil det 

være måden, man gør det på, og der vil folk undre sig, 

når man ikke har det.”

Morten Andersen sammenligner det lidt smiley-ord-

ningen, som kendes fra restaurationsbranchen:

”Kommer man ind et ordentligt sted, så forventer 

man, at der er en pæn smiley Og der vil fremover gæl-

de det samme for byggeri – køber man eller lejer et 

byggeri af en respekteret udvikler eller investor, så for-

venter man også, at ejendommen vil have den rating.”

DGNB er ansvar overfor samfundet – og forretningen 

Vi har både som udviklere og brugere et ansvar for at 

sikre et bæredygtigt byggeri. Men hvis den dagsorden 

skal følges på sigt, er det nødvendigt, at bæredygtig-

hed bliver meningsfuldt i praksis: de store samfunds-

mæssige visioner skal oversættes til konkrete hand-

linger for udvikleren og faktisk værdi for slutbrugeren. 

Det er netop dét, der er formålet med DGNB.

Vil du måle og benchmarke dine FM-ydelser mod andre?

EY’s nordiske FM Benchmarkingprogram giver dig viden: 
  Om I betaler for meget for jeres services i forhold til markedet 

  Om hvordan jeres serviceniveau ligger i forhold til  
sammenlignelige virksomheder 

  Om I har det optimale forhold mellem omkostninger,  
serviceniveauer og brugertilfredshed 

  Om Best Practice på FM-området i Norden 

EY er Nordens førende FM-rådgiver 
  EY har været uvildig rådgiver på mere end 60 projekter om  
Facilities Management og fast ejendom 

  EY’s nordiske team består af 45 konsulenter, der udelukkende  
arbejder med Facilities Management

  Vi hjælper vores kunder med at løse Facilities Management- 
opgaver i over 50 lande

Kontakt
Claus Christensen

Director

(+45) 51 58 28 30
Claus.f.christensen@dk.ey.com
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I FM branchen er vi glade for data, fordi det giver os 

information og viden, som gør os i stand til at stoppe 

med at gætte. Problemet er, at mange anser medar-

bejderengagement som noget blødt, der er svært at 

måle. Mens dette på mange måder er sandt, overser 

mange, at engagement har en synlig effekt på adfærd. 

Flere studier har konkluderet, at medarbejderenga-

gement har stor indflydelse på blandt andet produk-

tivitet, effektivitet, kundefokus, servicekvalitet og 

rentabilitet. Med andre ord: engagement påvirker 

serviceadfærd, som er en forudsætning for at skabe 

gode kundeoplevelser.

ENGAGEREDE MEDARBEJDERE SKABER 
GODE KUNDEOPLEVELSER
I 2015 undersøgte serviceorganisationen ISS sam-

menhængen mellem medarbejderengagement og 

kundetilfredshed for at forstå de specifikke faktorer, 

der driver den gode kundeoplevelse. Undersøgelsen 

omfattede mere end 500.000 medarbejdertilfreds-

hedsmålinger indsamlet over en tre-årig periode samt 

flere end 20.000 kundetilfredshedsmålinger fordelt 

på mere end 2.500 partnerskaber på verdensplan. Un-

dersøgelsen viste en stor sammenhæng mellem ser-

vicemedarbejdernes engagement og den kundeople-

velse, de leverede. Undersøgelsen viste kort sagt, at 

glade servicemedarbejdere fører til glade kunder. 

SÆRLIGT TRE FAKTORER ER I SPIL
Ifølge undersøgelsen er det især tre faktorer ved med-

arbejdernes engagement, som har indflydelse på den 

gode kundeoplevelse. For det første er det afgørende, 

at medarbejderne er motiverede. Herudover er det 

vigtigt, at de har modtaget den mængde træning, 

som er nødvendig for, at de kan leve op til den ønske-

de kvalitet. Og sidst, men ikke mindst, skal medarbej-

derne kende kundens forventninger og være i stand til 

at levere det aftalte serviceniveau. 

ØKONOMISKE FORDELE FOR BEGGE 
PARTER 
Den store sammenhæng mellem medarbejderenga-

gement og kundetilfredshed kommer ikke som nogen 

stor overraskelse, da det støtter op om størstedelen af 

litteraturen på området. Mere overraskende var det, at 

undersøgelsen viste en sammenhæng mellem medar-

bejdertilfredshed, kundetilfredshed og profit. Den viste, 

at jo højere medarbejderengagement jo højere vil ren-

tabiliteten være for både serviceudbyderen og kunden. 

For at drage nytte at de økonomiske fordele, er det 

afgørende, at både kunden og serviceudbyderen ar-

bejder på at skabe et godt FM-partnerskab med fokus 

på engagement. Det er vigtigt, at kunden er indstillet 

på at tænke i outcomebaserede løsninger, der giver 

serviceudbyderen mulighed for at skabe gode ram-

mer for medarbejderne. På den anden side er det vig-

tigt, at serviceudbyderen er i stand til at engagere sine 

medarbejdere til at levere den aftalte service, så de 

giver kunderne en særlig kundeoplevelse. Det kræver, 

at serviceudbyderen investerer ressourcer i servicefor-

bedringer, medarbejdertræning, on-boarding-pro-

cesser og innovation. Dette vil skabe fundamentet for 

vedvarende medarbejderengagement, bedre servi-

celeverance, bedre serviceprodukter og derigennem 

også bedre kundeoplevelser. 

DEDIKERET INDSATS ER AFGØRENDE
Artiklen blev indledt med spørgsmålet om, hvordan 

man designer en serviceløsning, der skaber værdi for 

kunden og dig som serviceudbyder? Det korte svar 

er, at det kræver et tæt samarbejde mellem kunde 

og serviceudbyder, som sammen har designet en 

outputbaseret løsning, der imødekommer kundens 

behov samtidig med, at det sikrer gode rammer og 

vilkår, som gør det muligt for serviceudbyderen at 

engagere sine medarbejdere. Men faktum er også, at 

det kræver en dedikeret og målrettet arbejdsindsats 

fra begge sider at opnå succesfulde outsourcing-

partnerskaber. Til gengæld er der en stor gevinst for 

begge parter, når det lykkes. 

Hvis du vil læse mere om 

undersøgelsen, kan du finde 

den ved at scanne QR-koden.

SERVICES ENGAGEREDE MEDARBEJDERE  
SKABER PROFITABLE PARTNERSKABER 
De fleste virksomheder sætter kunden i fokus, fordi de ved, at tilfredse kunder har 
en positiv effekt på bundlinjen. Så hvordan designer du en FM-løsning, som skaber 
værdi for både dine kunder og dig, som serviceudbyder? Et studie fra den globale 
serviceorganisation ISS viser, at engagerede medarbejdere kan være nøgleordet 
til et profitabelt partnerskab. 

Af TRINE DALSTEN, Kom-

munikationsrådgiver, ISS 

Facility Services A/S
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MÅSKE DANMARKS  
BEDST BEVAREDE 
HEMMELIGHED

 

”Hos SEB bliver gæsterne virkelig 
forkælet af et engageret køkken, som 
er i konstant udvikling, og som med 

ydmyghed søger mod at gøre det endnu 
bedre dag for dag. At spise i jeres kanti-
ne er et væld af sanseindtryk i forhold 
til: Mangfoldighed, værtsskab, serve-

ring og oplevelser.”
På vegne af juryen
Andreas Buchhave Jensen
Chefkonsulent, Landbrug & Fødevarer

ISS VINDER 
AF ÅRETS 

KANTINEPRIS 
2015
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DFM NETVÆRK
ARRANGEMENT

BIG DATA ER FANTASTISK, MEN ...

Big Data er en fantastisk mulighed for facilities ma-

nagement. Men inden begejstring løber af med folk, 

skal man lige overveje den formel, som Per Østerga-

ard Jacobsen med et smil på læben præsenterede på 

DFM netværk og CBS’s Big Data seminar på Roskilde 

festivalen:

Gamle organisationer + ny teknoligi = meget dyre 

gamle organisationer

Hvis man ikke er klar til at bruge den nye teknologi 

til at tænke sin organisation forfra (eller disrupte sig 

selv), så får man ikke høstet det store potentiale, og 

man kan ende med at ny teknologi blot er en ekstra 

omkostning.

Per Østergaard Jacobsen er ekstern lektor på CBS og 

dybt engageret i det Big Data loboratorium CBS, KU, 

DTU og IBM kører på Roskildefestivalen. 40 forskere 

sidder samlet i projektrum, og følger de mængder af 

data, der kommer fra apps, detektorer og sensorer an-

bragt på festivalen. 

På seminaret fortalte direktør Flemming Adsersen 

at den helt store gevinst for FM i Big Data er, at man 

får ”redskaber til at tale ind til kernen i forretningen”. 

Flemming Adsersen har netop startet virksomheden 

DataScienceHouse, der arbejder med IoT og analyti-

ske-løsninger til Facility Management både som ser-

vice og projekter. Flemming har senest været Big Data 

direktør i NNIT. Han gav den meget enkle opskrift på at 

arbejde med Big Data: Er der mønstre og vaner, så kan 

man forudse, og kan man forudse så kan man foran-

dre. ”Hvis I holder fast i de fire begreber: mønstre, va-

ner, forudse og forandre, så har I fat i den lange ende”.

Anders Kofod Petersen, vicedirektør på Alexandra 

Instituttet, demonstrerede med meget enkle midler, 

hvor svært anonymisering er, når man indsamler store 

mængder af data. Han lod tre at deltagerne stille sig 

op først med front mod publikum og derefter med 

ryggen til publikum. ”Når de har ryggen til os, kan 

vi sige, at de er anonyme, men det vil alligevel ikke 

tage os lang tid at regne ud, hvem der er hvem på 

baggrund af de ting vi kan se og konstatere”. Han for-

talte som eksempel på dette om et forsøg instituttet 

har været med til, hvor man måler på dyre køretøjers 

belastning og behov for vedligehold. Selv om chauffø-

rerne var anonymiserede, så havde de en så individuel 

måde at føre køretøjerne på, at de indsamlede data 

klart afslørede, hvem føreren var. 

På seminaret kunne Claus Klint, head of IBM Watson 

IOT, uddybe IBM’s nye samarbejdsaftale med ISS 

og den stærke satsning som IBM har på Internet Of 

Things. ”Der sker en kraftig investering i IOT hos alle 

der leverer fysiske produkter og driveren er ønsket om 

bedre kundeservice og bedre kundekontakt efter at 

varen er leveret. Det er i høj grad den dialog med kun-

den, som IOT skaber mulighed for, der er interessant”, 

konstaterede han.

Af SVEND BIE, direktør i  

DFM netværk og  

DFM benchmarking

Flemming Adsersen foran 

Orange scene
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I dette nummer bringer vi de sidste af teksterne fra 

årskonferencen i april og beskriver i øvrigt fortsat 

hele den brede palet, som FM-branchen består af. 

Det er både skønt og nødvendigt at vi i DFM netværk 

bringer nyt mellem parterne i portefølje, byggeri og 

drift og at vi nu mere og mere kan implementere 

driftsviden i vores byggeprojekter. 

FM-branchen bliver stærkere og mere troværdig 

deraf og DFM netværkets påvirkningsmuligheder 

øges. Vi faciliterer og deltager i en bred diversitet af 

arrangementer i mange forskellige sammenhænge – 

i servicebranchen med ISS over Roskildefestivalen til 

kontordomiciler i det ganske land. FM Update bringer 

emnerne ud til medlemmerne i printet form i et læk-

kert layout. Det er gammeldags og det tager plads i 

reolen, men medlemmerne sætter pris på at maga-

sinet ligger klar som et opslagsværk til refleksion og 

genbesøg. 

Facilities Manager GO! for at udtrykke sig i en mo-

derne metafor – vi har masser af udvikling, viden og 

erfaring at bringe ud i medlemskredsen.

Af ANJA KIERSGAARD,  

arkitekt, Master i 

Eiendoms utvikling og  

Forvaltning; redaktør af  

FM Update

NYT FRA REDAKTIONEN

Af BIRGITTE DYRVIG  

CARLSSON, DyrvigConsult 

ApS, Redaktionsudvalg

DEADLINES FOR STOF TIL MAGASINET: 
#4: Den 11.11. – udkommer primo december

BENCHMARKING KAN VÆRE EN VEJ TIL BEDRE KOMMUNALE BYGNINGER 
FOR FÆRRE MIDLER
Benchmarking er et godt redskab, men hvis du ikke ved, hvad du vil bruge redskabet til, så kan det være 

ligegyldigt, hvor godt redskabet er.

15 kommuner har det seneste år været samlet i et netværk under DFM Benchmarking for at gennemarbejde 

brugen af benchmarking som værktøj til bedre kommunale arbejdspladser og bedre rammer for borgerser-

vice. Udgangspunktet var de to KORA-rapporter, der udkom i 2014 og 2015 om kommunal ejendomsdrift, 

og gruppens rapport – der kan læses ved at benytte QR koderne nederst på siden – kan både læses som en 

kommentar til KORA-rapporterne og som en anbefaling af, hvordan man arbejder med benchmarking i den 

kommunale ejendomsdrift.

Gruppen anbefaler at man bruger relativt få overordnede benchmarking tal, og at man får tal både for an-

læg- og driftsudgifter, anvendelses- og udnyttelsesgrad, kvadratmeter forbrug per medarbejder/bruger/

borger samt bygningsstand. Og så skal man huske, at nøgletallene altid skal fortolkes kvalitativt og sættes i 

sammenhæng med kontekst og påvirkninger af nøgletallene.

Følgende kommuner har deltaget i netværket: Frederiksberg, Furesø, Halsnæs, Herlev, Hillerød, Holbæk, 

Hvidovre, Ishøj, Kolding, København, Morsø, Odsherred og Århus.

Netværket er faciliteret af Preben Gramstrup, indehaver af fm3.dk. 

Udvalgets rapport er bl.a. afleveret til KTC Kommunal Ejendomsdrift.

2014 2015

FM Update udgives af Dansk Facilities Management netværk (DFM netværk)

Redaktion: Anja Kiersgaard (redaktør anja@kiersgaard.eu). Redaktionsudvalg: Birgitte Dyrvig Carlsson,  

Mogens Kornbo (bestyrelsesformand, DFM netværk) og Svend Bie (direktør i DFM netværk)

Layout: heddabank.dk, Tryk: Rosendahls a/s
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HVAD HAR DIN DIREKTION I ØJET FOR TIDEN?
”Hvad mener du om verdenssituationen”, spørger en 

af Storm P. figurer. ”Ikke noget. Jeg har en flue i øjet”, 

svarer den anden. 

Hvad din direktion har i øjet for tiden, ved du bedst 

selv, men skal man generalisere, så tænker enhver 

administrerende direktør ifølge professor Dean 

Kashiwagi, Arizona State University, kun på tre ting: 

”præstationsevne, markedsandel og pris”. Kashiwagi 

var i Danmark i maj og talte til en forsamling  facili-

ties managers om, hvordan man som FM-er kom-

muni kerer med direktionen og skaber værdi for 

organisationen. 

De fleste vil gerne tages alvorligt på direktionsgan-

gen, men det forudsætter, at man har noget at byde 

på i forhold til det, som direktionen er optaget af. 

Aktiviteterne i FM vil i næsten alle virksomheder have 

en betydelig indflydelse på virksomhedens ”præ-

stationsevne, markedsandel og pris”, men det gode 

spørgsmål er, om FM branchen er god nok til at over-

sætte renhold, forsyning, udvendig vedligehold, areal 

udnyttelse og ejendomsportefølje til en fortælling, 

der har betydning for virksomhedens kampkraft og 

dermed langsigtede overlevelse. 

Det helt centrale i at finde frem til den fortælling er, 

at FM organisationen har helt styr på, hvad der holder 

direktionen vågen om natten – det der har betydning 

for præstationsevne eller markedsandel. Og kan man 

få organiseret FM aktiviteterne sådan, at direktionen 

ikke behøver at høre om det, der ikke har betydning 

for præstationsevne og markedsandel, så er man også 

godt på vej.

At kunne kommunikere FM projekter, så ledelsen kan 

se, smage, høre og føle, hvad projekterne kan gøre for 

virksomheden, er blevet en helt central kompetence 

for FM chefer.

Betydningen af at kunne kommunikere på direktio-

nens præmisser bliver selvfølgelig større i takt med 

at FM kommer tættere på virksomhedens strategiske 

satsning og jo mere man bevæger sig i retning af out-

come baserede FM aktiviteter og FM kontrakter.

Alle virksomheder leder efter nye forretningsmodel-

ler, og de færreste tror på, at et godt produkt i sig selv 

er nok til at skabe en succes. At splitte alle enkeltdele 

i en forretning for at sætte dem sammen på en ny 

måde, der giver værdi for kunderne, er enhver direk-

tions drøm, ikke mindst når konkurrenterne begynder 

at komme tæt på. Det kræver helhedstænkning og er 

en fantastisk mulighed for FM organisationen – hvis 

den er i stand til at hjælpe med at pille den flue ud, der 

lige nu forhindrer direktionen i at komme videre.

:DFM INDSIGT

Af SVEND BIE, direktør i  

DFM netværk og  

DFM benchmarking

KONFERENCE 6. SEPTEMBER

FREMTIDENS FM
MERE END OUTSOURCING 
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For tredje år i træk har International Association of 
Outsourcing Professionals (IAOP) tildelt ISS den højest mulige 

anerkendelse indenfor outsourcing.



Vil du gerne vide, hvad en kontorplads 
koster her? Hvordan du kan udnytte 
faciliteterne bedst muligt? Eller hvilke 
energiforbedringer, der betaler sig 
bedst?

KMD Atrium indeholder alle de værk-
tøjer, du har brug for til effektivt at 
styre, vedligeholde, planlægge og 
indberette driftsanlæg, arbejdspladser, 
ansatte og aktiver.

Dét giver god mening - hvis du vil have 
en god forretning.

Med KMD Atrium kan du:
• Automatisere processer
• Sænke omkostningerne
• Forbedre planlægningen
• Overvåge energiforbrug
• Visualisere status og planer
• Opsætte workflows
• Arbejde mobilt

KMD Atrium er et af verdens førende 
systemer til ejendomsadministration. 
Af Gartner faktisk udnævnt til ”leader”. 
Vil du se? Kontakt os på telefon 4460 5360.

God forretning. Eller?


